
universitats. Les quatre ĺınies tractades han es-
tat: anàlisi i equacions en derivades parcials;
probabilitat, processos estocàstics i estad́ıstica;
mètodes algebraics, i topologia i geometria.

Les tres primeres ĺınies han inclòs també en
el programa una conferència d’un investigador
sènior, escollit pels organitzadors de la sessió.

Els conferenciants foren:
– Lúıs Vega, de la Universitat del Páıs Basc, que
féu la xerrada �A new approach to Hardy’s un-
certainty principle�.
– Àgata Smoktunowicz, de la Universitat d’Edin-
burgh, amb �Free algebras, algebraic algebras
and their cousins�.
– Carmen Armero, de la Universitat de València,
que impart́ı la conferència �Un passeig, curtet i
relaxat, pel món de la inferència bayesiana�.

La SCM vol agrair l’esforç de tots els orga-
nitzadors i els participants a la Jornada, que
aconseguiren que un divendres de novembre, en
ple trimestre de tardor, la jove recerca en ma-
temàtiques es mostrés en el bell marc de la Casa
de Convalescència.

Acabem remarcant el desig, expressat aquell
mateix vespre per alguns participants, que la
iniciativa tingui continüıtat.

Josep Llúıs Solé
UAB

Informe de la reunió del Cangur a Geòrgia

Com en anys anteriors, els representants dels
päısos que pertanyen a l’associació Kangourou
Sans Frontières (KSF) han assistit a la reu-
nió que enguany ha organitzat l’associació de
Geòrgia a Tbilisi. Des que es va fer aquesta
reunió a Catalunya (a Barcelona, concretament,
l’any 2006) els päısos que ho han organitzat
han estat Àustria (Graz), Alemanya (Berĺın) i
Bielorússia (Minsk).

L’objectiu fonamental d’aquestes reunions
fou la selecció dels problemes per a les proves
Cangur, les quals, a Catalunya i les Balears, s’-
han dut a terme el 17 de març de 2011. A la Co-
munitat Valenciana, atesa la coincidència amb
la setmana de les falles, s’han fet (òbviament
amb problemes diferents) el 24 de març.

El programa de treball que vàrem tenir al
llarg dels dies 13, 14, 15 i 16 va ser el següent.

En la sessió d’obertura, es van comentar di-
versos temes que s’haurien d’aprovar a la sessió
final.

Els dos professors encarregats del lloc web
de KSF van explicar com havia funcionat i les
dificultats que havien sorgit en la baixada dels
problemes proposats i en la seva valoració.

Es va quedar que a la sessió final es faria
l’elecció del nou president de l’associació (re-
glamentàriament, hi ha d’haver eleccions a la
presidència cada tres anys).

Pel que fa als problemes proposats per les
diferents comissions dels päısos participants, es
va proposar a l’assemblea que:

• caldria tenir molta cura perquè l’enunciat del
problema fos correcte, almenys una de les
opcions fos correcta, només una opció fos cor-
recta i que els distractors fossin escollits amb
molta cura,

• que no es podrien proposar problemes idèntics
en més d’un nivell i que, si això passava, només
es proposarien en el nivell més baix,

• que tots els problemes haurien d’estar classi-
ficat per punts i per categoria i els que no hi
estiguessin serien rebutjats.

Es va fer notar que els estatuts i el reglament
que apareixen a la pàgina web de KSF no estan
actualitzats i que cal posar-los al dia.

Durant els dies 14 i 15 es va treballar per
grups per escollir els problemes definitius que es
portaran a les comissions Cangur dels päısos
participants per tal que es puguin fer les ade-
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quacions i les traduccions corresponents. Final-
ment el dissabte a la tarda ens van lliurar un
CD que contenia els problemes definitius dels
cinc nivells.

A l’assemblea general del dissabte 16 d’oc-
tubre es van tractar els temes següents:

1) El tresorer de KSF va donar un full amb els
comptes de l’any 2010 i el pressupost per a
l’any 2011. Ambdós informes van ser accep-
tats per unanimitat.

2) Es va acceptar l’entrada com a membres de
ple dret als päısos: Armènia, el Brasil, l’Iran
i Portugal. Es va acceptar l’entrada com a
membres provisionals als päısos: Colòmbia, In-
donèsia, la Costa d’Ivori i Tuńısia. I Mongòlia
continua com a membre provisional. Pel que
fa a la petició de la Xina i Singapur se’ls
dirà que demanin l’admissió l’any vinent ja
que no tenim prou informació sobre les seves
peticions.

3) Elecció del nou president. Hi havia dues can-
didatures, la del president anterior (França) i
la del representant d’Eslovènia. A la votació,
A. Dedelicq (França) obtingué divuit vots i
G. Dolinar (Eslovènia) n’obtingué vint-i-vuit.
Per tant, G. Dolinar va ser escollit nou pre-
sident de KSF. Immediatment el nou presi-
dent va proposar nomenar president d’honor
a l’anterior president, que va ser qui va fundar
l’associació i n’ha estat el president fins ara.

4) S’ha decidit crear un grup de treball per fer
una darrera revisió dels enunciats, respostes i
gràfics dels problemes, ja que cada any apa-
reix algun error no detectat.

5) Normativa sobre la publicació dels problemes:
no es pot donar publicitat abans d’un mes
després del dia de la prova, ja que no tots els
päısos fan la prova el mateix dia.

6) Per a l’any 2012 la data de la prova Cangur
serà el dijous 15 de març.

7) Lloc per a les properes reunions. El 2011 Es-
lovènia, el 2012 Xipre, el 2013 el Regne Unit
(que ja havien estat acceptades) i el 2014 Puer-
to Rico. Suècia es proposa com a organitzador
de la reunió a partir de 2014.

8) Atès que el nombre de representants a la reu-
nió anual continua creixent, les despeses de
l’organització creixen però a un ritme més
gran. És per aquesta raó que s’aprova aug-
mentar de 250e a 300e la quota per persona
a partir de 2011.

A la Comissió Cangur de Catalunya ja només
li quedava traduir els problemes, revisar-los,
imprimir-los, repartir-los a les diferents seus i
esperar que arribés el 17 de març per poder veu-
re complert el desig que la prova es desenvolupi
com ha estat previst i com ha transcorregut els
anys anteriors.

Marta Berini
Presidenta de la Comissió Cangur

XLVII Olimṕıada Catalana de Matemàtiques (OCM)

El 17 i 18 de desembre de 2010 es va ce-
lebrar simultàniament a Tarragona, Lleida,
Girona i Barcelona la XLVII Olimṕıada Ca-
talana de Matemàtiques (primera fase de l’O-
limṕıada Matemàtica Espanyola 2011). L’orga-
nització d’aquesta edició de l’OCM ha estat
a càrrec de la Comissió d’Olimṕı ades de la
SCM. Pot trobar-se informació detallada al web
www.cangur.org/olimpiades/47oli/index.htm.

El més important, sense cap dubte, han es-
tat els participants que han competit per for-
mar part dels equips que representaran Ca-
talunya a l’Olimṕıada Matemàtica Espanyola
(OME) a Pamplona al març de 2011. La compe-
tició ha consistit en la resolució de sis problemes

en dues sessions, els dies 17 i 18. El jurat ha
estat format pel doctor J. Pla Carrera, president
(UB); J. Burillo Puig, vocal (UPC) i M. Barri-
onuevo Peñalves, secretària (IES Ernest Lluch,
Barcelona). Aquest jurat s’ha encarregat de pro-
posar la prova, elaborar els criteris de correcció,
puntuar les solucions presentades pels concur-
sants i proclamar els guanyadors. En nom de
la SCM volem agrair-los l’excel.lent treball que
tan desinteressadament han realitzat.

Els problemes proposats han estat:

1) Tenim 2.010 cartes numerades d’1 al 2.010.
Demostreu que si agafem 11 cartes qualsse-
vol, n’hi ha dues (numerades i i j), d’entre
aquestes 11, que compleixen i < j ≤ 2i.
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